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Nyomtatott és online sajtó 
 

Szijjártó Péter: a magyar-amerikai kapcsolatok újjáépítése új mozgásteret ad a 

kormány politikájának 
2025. január 30. – MTI, Magyar Nemzet, Hír TV, origo.hu, Körkép.sk, Ma7.sk, Felvidék.ma, 

Vajma.info 

Az utóbbi évek során mélypontra jutott magyar-amerikai kapcsolatrendszer újraépítése új 

mozgásteret fog adni a kormány politikájának is - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter csütörtökön Révkomáromban. A minisztérium közleménye szerint a 

tárcavezető a Selye János Gimnázium bencés emlékévi ünnepségén rendezett 

pódiumbeszélgetésen először is az utóbbi tíz év válságairól beszélt, a migrációs áradatot, a 

koronavírus-járványt és az ukrajnai háborút is érintve. A miniszter a magyar-szlovák 

kapcsolatokkal összefüggésben leszögezte, hogy a magyar külpolitikának a szíve közepe a 

nemzetpolitika, a kormánynak felelőssége van abban, hogy a külhoni magyar nemzeti 

közösségek sorsa is rendben legyen. "Minden magyar felelős minden magyarért. Mi ezt valljuk" 

- húzta alá. Márpedig - mint kifejtette - minél jobb egy szomszédos országgal az 

együttműködés, annál jobb az ott élő magyar nemzeti közösség helyzete is, ezért a kormány 

normális együttműködésre törekszik minden szomszédjával. "Ez többé-kevésbé - inkább 

többé, mint kevésbé - sikerült. 

 

Frusztráció, düh és politikai kényszer – Csoma Botond Antonescu támogatásáról 
2025. január 30. – maszol.ro 

Csoma Botond, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője az Erdély TV 24 plusz című 

műsorában kijelentette: a szövetségnek a múltban voltak politikai vitái Crin Antonescuval, de 

ezek sosem elvi nézeteltérések voltak. Hangsúlyozta, hogy Antonescu mindig is tisztelte az 

erdélyi magyarságot, és partnerként tekintett rá. Azt mondta, a szélsőségesek térnyerését csak 

a közös államfőjelölt indításával lehet megakadályozni.  „Egy tapasztalt politikus, rég ismerjük 

őt, tiszteli az erdélyi magyarságot. Voltak vitáink régebben Crin Antonescuval, de nem elvi 

vitáink, hanem az akkori politikai helyzettel kapcsolatosan voltak. Kijelenthetem, hogy egy 

olyan ember, aki partnerként tekint az erdélyi magyarságra” – jelentette ki Crin Antonescuval 

kapcsolatosan Csoma Botond, az RMDSZ képviselőházi frakcióvezetője az Erdély TV 24plusz 

című műsorában. 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/01/szijjarto-peter-a-magyar-amerikai-kapcsolatok-ujjaepitese-uj-mozgasteret-ad-a-kormany-politikajanak?utm_source=hirstart&utm_medium=referral&utm_campaign=hiraggregator
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2025/01/szijjarto-peter-a-magyar-amerikai-kapcsolatok-ujjaepitese-uj-mozgasteret-ad-a-kormany-politikajanak?utm_source=hirstart&utm_medium=referral&utm_campaign=hiraggregator
https://maszol.ro/belfold/Frusztracio-duh-es-politikai-kenyszer-Csoma-Botond-Antonescu-tamogatasarol
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Lassítás nélkül a román–magyar határon: lebontották az autópályán a 

határrendészek bódéit  
2025. január 30. – Krónika 

Visszavonhatatlan Románia schengeni csatlakozása: miután január elsejétől megszűnt a 

rendszeres ellenőrzés a román–magyar határon, a gépjárműforgalom gördülékenyebbé tétele 

érdekében csütörtökön elszállították a határrendészet fülkéit és irodaként szolgáló 

konténerházait a Nagylak–Csanádpalota autópálya-határátkelőhelyről. A ki- és belépő oldalon 

öt-öt sávon zajlott az útlevélellenőrzés a romániai A1-es és a magyarországi M43-as autópályák 

találkozási pontjának 2015-ös átadása óta. Mivel idén januártól Románia is tagja lett a belső 

határőrizet nélküli schengeni övezetnek, a rendszeres ellenőrzés megszűnt, de csütörtöktől 

más lassítaniuk sem kell a gépjárművezetőknek: szinte észrevétlenül átsuhanhatnak egyik 

országból a másikba a román-magyar határon. A temesvári székhelyű regionális út- és hídügyi 

igazgatóság (DRDP) a Facebook-oldalán számolt be arról, hogy az útlevélkezelők bódéit és az 

irodaként használt bódékat is elszállították. Új jelzőtáblákat helyeztek ki és az útfestést is 

átalakították, és felszerelték a vakításgátló szalagkorlátot is. Ezzel a munkálattal lehetővé 

tették, hogy a forgalom mindkét irányba zavartalanul haladjon – írták.  

 

A nyelvi akadálymentesítésért dolgoznak három ország három megyéjében 
2025. január 30. – maszol.ro 

Európai uniós támogatással indítottak megye- és egyúttal országközi nyelvi 

akadálymentesítést célzó projektet Language APL címmel. A kezdeményezésről 

Szatmárnémetiben számoltak be az érintettek szerdán. Szatmár megyében, Szabolcs-Szatmár-

Bereg vármegyében és Beregszász járásban, az ország nyelvéhez viszonyítva jelentős nyelvi 

kisebbség él, amelyek számára sok esetben gondot jelenthet az ügyintézés, mivel nem ismerik 

tökéletesen az állam nyelvét. Szatmár megyében magyarok, ukránok, Szabolcsban a 

megnövekedett ukrán kisebbség, Beregszászban a magyar kisebbség van hátrányban, a nyelvi 

akadálymentesítés pedig egyik országban sem tökéletes. Emiatt indított EU-támogatással 

projektet Language APL címmel a Tisza Korlátolt Felelősségű Európai Területi Társulás, 

amelyhez csatlakozott a szatmárnémeti székhelyű Identitas Alapítvány is. A szatmári civil 

szervezet a szervezője a Partiumi Magyar Napok és Csabádi Hétvége nagyrendezvénynek, 

magyar kötődésű megemlékezéseknek, ezzel is segítve a magyar identitás megőrzését Szatmár 

megyében. 

 

Száz nap Székelyudvarhely élén – Interjú Szakács-Paál István polgármesterrel 
2025. január 30. – maszol.ro 

Szakács-Paál István személyében két választási ciklus után lett ismét RMDSZ-es polgármestere 

Székelyudvarhelynek, a Szövetség az önkormányzati testületben is abszolút többséget szerzett. 

Szakács-Paál „őszinteséget, ha kell, akkor fájó őszinteséget és sok-sok munkát” ígért az 
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udvarhelyieknek. A beiktatása óta eltelt száz nap alatt begyűjtött tapasztalatairól kérdezték a 

városvezetőt. 

                               
,,A fejlődés közege a béke!'' - Szijjártó Péter miniszteri látogatásának üzenete a 

Selye János Gimnáziumban 
2025. január 30. – Ma7 

Jelentős eseménynek adott otthont a komáromi Selye János Gimnázium január 30-án, amikor 

is az iskola bencés múltjára emlékeztek. A rendezvény rangját emelte, hogy Szijjártó Péter 

külgazdasági és külügyminiszter is részt vett az eseményen, és nagyobb lélegzetvételű, 

kötetlenebb hangvételű beszélgetést folytatott az iskola igazgatójával, Andruskó Imrével. A 

miniszteri látogatás szimbolikus jelentőséggel bír a felvidéki magyarság számára, hiszen a 

Selye János Gimnázium nem csupán egy iskola, hanem egy történelmi intézmény, amely 

generációk óta őrzi és ápolja a magyar oktatás hagyományait. A gimnázium többszázéves 

múltja szorosan összefonódik a komáromi bencés szerzetesek nevelői munkájával, akik a 

minőségi oktatás és az értékközvetítés elkötelezett hívei voltak. Az ünnepség éppen ezt a 

szellemiséget kívánta feleleveníteni, tisztelegve mindazok előtt, akik hozzájárultak az iskola 

szakmai és erkölcsi örökségének megőrzéséhez. 

 

Szijjártó Péter a komáromi Mária Rádióban 
2025. január 30. – Ma7 

Január 30-án Észak-Komáromba látogatott Szijjártó Péter, Magyarország külgazdasági és 

külügyminisztere. A Mária Rádió Mirjam abban a megtiszteltetésben részesült, hogy 

stúdiójában vendégül láthatta a miniszter urat. Szijjártó Pétert és kíséretét a rádió elnöke, 

Szabó Zsolt, Lépes Lóránt atya műsorigazgató és a rádió munkatársai fogadták. Elsőként a 

stúdiókápolnát nézték meg, ezt követően a stúdióba vezettet útjuk. Itt a jelenlévők egy közös 

fotóra álltak össze, majd a helyszínen interjúbeszélgetés készült. Lóránt atya többek között 

látogatásának céljáról, komáromi gyökereiről, Európa jövőjével kapcsolatos vízióiról, 

személyes erőforrásairól kérdezte a különleges vendéget.   

 

Honti Kaszinó – Aktívan a közösségért 
2025. január 30. – Ma7  

A Honti Kaszinó a napokban a közösségi oldalán arról számolt be, hogy az eddigi legnagyobb 

projekt, amiben részt vettek, a végéhez közeledik. Az Aktív Ifjúság elnevezésű, az Európai Unió 

által támogatott nemzetközi projektben a Fiatalok a Nemzetért Alapítvánnyal és a Vigyázó 

Egyesülettel működtek együtt. „A cél az volt, hogy feltárjuk a fiatalok közéleti inaktivitásának 

okait, illetve megoldási javaslatokat dolgozzunk ki annak érdekében, hogy a felnövekvő 

generáció minél aktívabban vegye ki részét a közélet alakításából. A kidolgozott anyagokból az 

elkövetkező hetekben online kampány formájában fogunk megosztani tudásmorzsákat” – 
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fogalmazták meg. Vallják, hogy az aktivitás nemcsak azt jelenti, hogy a fiatal részt vesz 

valamiben, hanem azt is, hogy hozzájárul a közössége fejlődéséhez: akár egy kisvárosban, akár 

egy nagyobb régióban él, mindig van lehetősége tenni valamit, ami jobbá teszi a környezetét.  

 

Egy kisváros másodvirágzása 
2025. január 30. – Ma7  

Bős épül és szépül. Ez nem afféle közhelyes szójáték, hanem tény, hiszen aki mondjuk húsz 

esztendeje elsétált a nagy körforgalomtól bármelyik irányba, annak a szeme elé egy más, ha 

lehet így fogalmazni, szürkébb, „kopottabb” kép tárult. Ma egy élhető kisváros látványa fogad, 

felújított épületekkel, új utcasorokkal. A városnak a kulturális élet és az oktatás terén sem kell 

szégyenkeznie. Fenes Iván polgármester a település első embere immár harminckettedik 

esztendeje. Azt szokták mondani, hogy aki ilyen sokáig „húzza”, annak nem lehet szerencséje, 

az már valóban tudhat valamit. Azt azonban, hogy Bős immár kilenc éve város, bizony még 

mindig ízlelgetem. Pedig minden kritériumot teljesít, a fejlődés pedig azóta még látványosabb, 

s ahogy a polgármester említette is, bizony, most már országos szinten is komolyabban veszik 

a települést. A helyieknek mindig szívügyük volt, hogy Bős ismét város legyen, mint a régi 

időkben, mondta Fenes Iván. 

 

A rossz vezetők 
2025. január 30. – Tokár Géza – Új Szó  

Szlovákiában épp megint összeesik a kormánykoalíció. A fejlemények megerősítik, hogy egy 

párt és egy ország élén csak úgy lehet túlélni, ha a karizma és a bombasztikus kijelentések 

megfogalmazására való képesség, a személyes és ideológiai varázs mellett legalább alapfokon 

tudjuk kezelni a saját csapatunkat és a szövetségeseinket. Robert Fico a pártelnök, aki 

vezetőként ott se volt. A miniszterelnök elmúlt hónapokban következetesen arra játszott, hogy 

ne vegyen tudomást a koalíciót feszítő belső problémákról, csak akkor lépett közbe, ha már 

nagyon égett a ház. És mire hivatkozik most? Hogy a Smer frakciója stabil, ezentúl pedig semmi 

köze ahhoz, milyen módon semmisíti meg magát a két partnere. Annak ellenére teszi ezt, hogy 

tevékenyen hozzájárult a problémák kialakulásához. Csak három példát említve: a be nem 

jelentett és belsőleg nem kommunikált külföldi útjai, Michal Šimečka házelnökhelyettesi 

leváltásának „átverése” a koalíción és a miniszteri kivételezés (Šimkovičová megvédése, 

Dolinková megalázása) mind hozzájárultak a koalíción belüli feszültségek eldurvulásához. 

                
Vučević: Közelebb állunk az új kormány megalakításához 
2025. január 30. – Pannon RTV, Magyar Szó 

A kormányzó koalíció közelebb áll az új kormány megalakításáról szóló döntéshez, de nem 

zárhatja ki az előrehozott választások kiírását, jelentette ki Miloš Vučević. A szerb 

miniszterelnök hozzátette, hogy a végső döntés körülbelül tíz napon belül születik meg. Vučević 

elmondta, hogy a következő lépés a parlamenti ülés összehívása, amelyen a képviselőknek 
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hivatalosan meg kell állapítaniuk az ő lemondását, ezt követően pedig megkezdődik a 

harmincnapos határidő. „Úgy gondolom, közelebb állunk egy új kormány megalakításához, de 

nem zárom ki a választásokat sem. Mindkét lehetőség az asztalon van” – mondta Vučević a 

Euronews televíziónak. A miniszterelnök hangsúlyozta, hogy nem kíván találgatásokba 

bocsátkozni, és meg kell várni a következő tíz napot, hogy kiderüljön, új kormány alakul-e, vagy 

a politikai helyzet megérett az új választások kiírására. 

 

„A magyar szó itt kedves a fülnek” 
2025. január 30. – Magyar Szó 

Operett és szavak a magyar szívnek – ezzel a címmel tartott ünnepi műsort a magyar kultúra 

napja alkalmából az óbecsei Petőfi Sándor Magyar Kultúrkör, amelyet vasárnap este tartottak 

meg a kultúrkör nagytermében. A rendezvény elején a Botra férfikórus énekelte el a Himnuszt. 

Az egybegyűlteket Tót Kása Piroska, a kultúrkör egyik alapítója és csoportvezetője üdvözölte, 

aki tavaly vette át a Vajdasági Magyar Művelődési Szövetség plakettjét a kultúrában való 

tevékenységéért. Köszöntőbeszédében kifejtette: az írók, költők, festők, népművészek 

alakították és ápolták azt az értékrendszert, amely szerint manapság is élünk. – A magyar 

kultúra napja, a Himnusz születésnapja jó alkalom arra, hogy megemlékezzünk azokról, akik a 

régmúltban lerakták kultúránk alapjait, kifejezzük irántuk érzett hálánkat, és egyben 

megerősítsük identitásunkat. 

 

Négykezes zongorakoncert a szabadkai Városházán 
2025. január 30. – Pannon RTV 

Ezzel megkezdődött az Electe Egyesület idei hangverseny-évada. Négykezes zongorakoncertet 

hallhatott a közönség a szabadkai Városháza dísztermében január 29-én. Simon Izabella és 

Várjon Dénes, a közkedvelt budapesti zongoraművész-házaspár műsorában Kurtág György 

Bach-átiratai, valamint Robert Schumann, Debussy és Ravel művei csendültek fel. Ezzel 

kezdetét vette a fennállásának tizenötödik évét ünneplő Electe Egyesület idei hangverseny-

évada. 

 

Mesterséges intelligencia segítsége kis- és középvállalkozásoknak 
2025. január 30. – Pannon RTV 

Ingyenes képzést tartottak Szabadkán. Hogyan lehet javítani a kis- és középvállalkozások 

működését mesterséges intelligencia segítségével - ezzel a címmel tartottak ingyenes képzést 

csütörtökön Szabadkán, a Szerbiai Gazdasági Kamara és a Belgrádi Technológiai Intézet 

szervezésében. A program célja, hogy modern technológiák alkalmazásával segítsék a kis- és 

középvállalkozások üzleti működésének fejlesztését. Az eseményen több mint 28 vállalkozó 

ismerkedhetett meg a mesterséges intelligencia és a ChatGPT működésével, de azt is 

megtudhatták, hogyan tudják az MI segítségével optimalizálni az üzleti folyamatokat és 

segíteni az eredményességet az üzleti életben.  
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Gábor Zoltán operaénekes magánestje Topolyán 
2025. január 30. – Pannon RTV 

A magyar kultúra napja előtt tisztelgett Gábor Zoltán operaénekes magánestje Topolyán. A 

Hang-Szó-Kép elnevezésű előadásnak a Művelődési Ház színházterme adott otthont. Szinte 

teljesen megtelt a topolyai színház nézőtere. Az est folyamán magyar, és magyar vonatkozású 

dalokból hallhattak válogatást az érdeklődők. Frindik Rózsa, Topolya: „Szeretem a zenét, és 

most, azt hiszem, arról lesz szó, a zenéről. Bármilyen műfaját a zenének. Egyébként is színház 

látogató vagyok, a színelőadásokat nagyon szeretem, főleg a vidámakat, de ami nem vidám, azt 

is szívesen megnézem.” Az operaest folyamán Szenti Áron zongoraművész kíséretében Gábor 

Zoltán különleges magánesttel tisztelgett a magyar kultúra előtt. Gábor Zoltán, operaénekes, 

Topolya: „Annyira nem szeretem a világnapokat, és az ilyen nemzetközi napokat, mert az azt 

sugallja, hogy csak egyetlen egy nap kellene egy évben, hogy eszembe jusson valami. Nem, erről 

szerintem szó sincs. Tehát a magyar kultúra ápolása már magától értetődően már abban is van, 

hogy az anyanyelvemen beszélek, és azt hogyan csinálom. Az éneklés az pedig nem más, mint 

a beszéd, csak dallammal. Hát mi, énekesek ezt igyekszünk gyakorolni.” 

                    
Spanyolország nagykövete munkalátogatásra érkezett Kárpátaljára 
2025. január 30. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján tartózkodik Ricardó López-Abranda Hagu, Spanyolország rendkívüli és 

meghatalmazott ukrajnai nagykövete. A Kárpátaljai Megyei Állami Adminisztráció (OVA) 

vezetője köszönetet mondott Spanyolország kormányának és népének Ukrajna támogatásáért, 

a katonai, pénzügyi és humanitárius segítségért, valamint az újjáépítéshez nyújtott 

hozzájárulásért, a menekült személyek befogadásáért, a háborúban megsérült gyermekek és 

védelmezőink kezeléséért. „Bízunk abban, hogy újraélesztjük az együttműködést Castellón 

tartománnyal, amellyel Kárpátalja 2010-ben együttműködési memorandumot írt alá, és 

szeretnénk kibővíteni az együttműködés geográfiáját a Valencia közösség régiójára is, amely 

sok szempontból hasonlít a miénkre” – mondta. 

 

Évértékelő a Pro Agricultura Carpatika falugazdászaival - Mit hozhat az idei, 

2025-ös esztendő? 
2025. január 30. – karpatinfo.net 

A mögöttünk hagyott esztendőben a megye agráriumában lezajlott folyamatok értékelésére 

kértük fel falugazdászainkat, a Pro Agricultura Carpatika Alapítvány munkatársait. Akik, 

meggyőződésünk szerint, a kárpátaljai gazdáknak az egész termesztési idényben nyújtott 

tanácsaival, észrevételeivel, aktuális piaci információival jelentős mértékben hozzájárultak az 

ágazat jövedelmező működéséhez. Ezúttal Varga Istvánnal beszélgettünk. -    Abban szinte 

mindenki egyetért, hogy a mögöttünk hagyott 2024-es esztendő sikeres volt a kárpátaljai 

zöldségtermesztők számára. Legfőképpen minek köszönhető ez? -     Összefoglalóan 

elmondható, azok, akik a munkájukat becsülettel és precízen végezték, sikeres évet zártak. A 
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termesztő körzetekben a termelők már szereztek annyi tapasztalatot, hogy tudják, melyik 

fajtával, fajtákkal érdemes dolgozni, az új termelőknek pedig nagy segítség a falugazdász-

hálózat, mivel ezek a szakemberek igyekeznek legjobb tudásuk szerint ajánlani a rendelkezésre 

álló ígéretes fajtákat és korszerű technológiákat, ami mindenképpen fontos a hatékony és 

gazdaságos termeléshez. 

 

Nikopoli gyerekek táboroztak Kárpátalján 
2025. január 30. – Kárpátalja.ma 

Huszonkilenc gyermek tért haza Nikopolba január 30-án, miután két hétig megyénkben 

táboroztak. A „Zvicsajni-Nadzvicsajni” civil szervezet tájékoztatása szerint a gyermekek az 

ungvári járási Felsődomonya (Onokivci) településen található szanatóriumban pihentek. 

Különböző foglalkozásokkal tették színessé számukra az itt töltött időt, részt vettek 

fizikoterápián, masszázson, pszichológussal beszélgettek, művészetterápia és kézműves 

foglalkozások várták őket. A gyerekek ezenkívül körbejárták Ungvárt és környékét. Miért 

fontos ez a háborús övezetekből származó gyerekek számára? Ezek a gyerekek különféle 

betegségekkel és nehéz körülmények között élnek, ahol a mindennapi valóság tele van stresszel 

és szorongással. Az ilyen utak segítik őket az érzelmi és fizikai felépülésben, valamint kiszakítja 

őket a mindennapi életből, hogy jó élményekkel térjenek haza. 

  
Délvidékiek találkozója a magyar kultúra napja alkalmából 
2025. január 30. – Képes Újság 

A magyar kultúra napja alkalmából január 22-én a Határokon Túli Magyarságért Alapítvány 

pécsi székházában Nacsa Lőrinc nemzetpolitikáért felelős új államtitkár és dr. Bokor Béla, az 

alapítvány elnöke kerekasztal-beszélgetés keretében vitatta meg a határon túli magyarokat 

érintő aktuális kérdéseket vajdasági, szlovéniai és horvátországi magyar művelődési intézetek, 

szervezetek képviselőivel. A találkozón Jankovics Róbert, a HMDK elnöke is részt vett. A 

Határokon Túli Magyarságért Alapítvány (HTMA) a Kárpát-medencében élő magyarság 

szervezetei, egyesületei, alkotó és kulturális közösségei számára jól működő kultúra- és 

közösségszervező, valamint információközvetítő bázissá vált az elmúlt 33 év alatt. A HTMA 

meghívására a Drávaszögből, Muravidékről és Vajdaságból érkeztek magyar szervezetek 

képviselői a múlt szerdai találkozóra, kerekasztal-beszélgetésre. 

 

Eseményekről és eredményekről számoltak be a pedagógusfórum közgyűlésén 
2025. január 30. – Képes Újság 

Múlt héten került sor a Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma (HMPF) rendes évi 

közgyűlésére Kopácson, amelyen az elmúlt időszak legfontosabb szakmai rendezvényeiről, a 

támogatásokról és a továbbképzésekről volt szó. A Horvátországi Magyar Pedagógusok 

Fóruma 2001. október 16-án alakult meg a horvátországi, magyar tannyelven oktató 

pedagógusok kezdeményezésére. Az elmúlt időszakban kiemelt szerepe volt a horvátországi 
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magyar pedagógusok érdekképviselete és szakmai fejlődése feltételeinek biztosításában, 

valamint a magyar nyelven történő oktatás megőrzésében, népszerűsítésében, amelynek 

érdekében számos továbbképzést és programot szerveznek minden évben. Erőfeszítéseik 

elismeréseként az anyaországtól is hathatós segítséget kapnak, több éve az úgynevezett nemzeti 

fontosságú intézmények sorába tartozik a pedagógusszervezet. 

 

Kulturális fórum Zentán 
2025. január 30. – Képes Újság  

A magyar kultúra napjának vajdasági központi ünnepségéhez kötődően múlt szombaton 

Zentán Kárpát-medencei kulturális fórumot tartottak, ahol a Kárpát-medencei Közművelődési 

Kerekasztalra is sor került. A rendezvényen a HMDK képviselője is részt vett. 2008 

szeptemberében indult el az a kezdeményezés, amelynek a célkitűzése a magyar nemzeti 

művelődési intézetek hálózatának a kialakítása volt. Előtte ugyanis a közművelődési 

programoknak a megvalósítása gyakran a civil szervezetekhez volt köthető, és ezért többekben 

felmerült a nagyobb programok intézményesítése. E kezdeményezés gyümölcseként indították 

el a Kárpát-medencei Közművelődési Kerekasztalt. A későbbiekben pedig  hagyománnyá vált, 

hogy a magyar kultúra napja alkalmából Zentán találkozzanak a Kárpát-medence magyar 

közművelődési intézményeinek, ernyőszervezeteinek és civil szervezeteinek a képviselői, hogy 

megbeszéljék az aktuális évre vonatkozó közös feladatokat.  
 

A magyar kultúra napját ünnepelték egyesületeinkben 
2025. január 30. – Képes Újság 

A magyar kultúra napja alkalmából – a HMDK központi rendezvénye mellett – több magyar 

egyesület is tartott összejövetelt. Csúzán, Vukováron, Vinkovciban és Fiumében is 

megemlékeztek a 202. évfordulón a magyar himnusz születéséről. A csúzai Jókai Mór 

Kultúregyesület vasárnap tartott ünnepséget a magyar kultúra napja alkalmából a Kossuth-

házban. A rendezvény első részében alkalmi műsorra került sor szakcsoportjainak a 

bevonásával, majd pedig elismeréseket osztottak ki azoknak a csúzaiaknak, akik tevékenységük 

révén fontos szerepet töltöttek be a falu, a közösség életében: Fica János, Fica Smit Mária, 

Kébert Irma, Pinkert Ida, Rózsa László, Simits József, Tóth Attila és Varga György kaptak 

köszönőoklevelet idén, a szervezők elmondása szerint ez csak a kezdet, a díjazásnak terveik 

szerint lesz folytatása is. Az Ősök csarnoka című kiállítással megemlékeztek a falu korábbi azon 

jelentős személyiségeiről is, akik sokat tettek a közösségért és a magyar kultúráért, a 19. 

században élt Ács Gedeonnal indítva a sort. 

 

Ismét egy sikeres gazdabál 
2025. január 30. – Képes Újság 

A mezőgazdaságban dolgozók számára régen a tél volt a pihenés és kikapcsolódás ideje, ekkor 

rendezték a bálokat is. Ezt a hagyományt elevenítette fel a HMDK Gazdaköre is a gazdabállal, 

amelyet idén 7. alkalommal tartottak meg január utolsó szombatján a HMDK, az 

Agrárminisztérium (Budapest), a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara és a Bethlen Gábor Alap 
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támogatásával. A HMDK Gazdaköre egész évben számos olyan szakmai programot, 

előadásokat, tanulmányi kirándulásokat, gasztronómiai rendezvényeket hoz tető alá, melyek a 

mezőgazdasághoz kötődnek. Az új esztendőt most már több éve mindig egy bállal nyitja meg. 

Ez a mulatság nemcsak a szórakozásról szól, hanem szakmailag és közösségileg is értékes 

programmá vált az elmúlt évek során.  

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2025. január 30. – Kossuth Rádió 

 

Miközben a kormány magasabb szintre emelte a kisebbségi kérdéskört és Robert Fico 

miniszterelnök vállalat a Kisebbségi Tanács elnöki posztját, erősödött a szlovákiai őshonos 

kisebbségek tábora. Szlovákiában immár 15 hivatalosan is elismert nemzeti kisebbség él, a 15. 

a goral közösség, amelynek kisebbségi státuszát szerdai, Vöröskolostoron tartott ülésén 

ismerte el a szlovák kormány. A Bél Mátyás Intézet goralokkal kapcsolatos kutatásának 

meghatározó szerepe volt a kisebbségi státusz elismerésében. Igazgatóját, Ravasz Ábelt a 

kormányülés szünetében hívta fel Haják Szabó Mária. 

 

A Lemkovyna projekt keretében, amely hozzájárul a lemkó, vagyis a lengyelországi ruszin 

kultúra újraélesztéséhez és bemutatásához Kassán a Magyar Jelenlét Házában a Rovás 

Figuratif Galériájában kiállítást nyitottak. A kassai magyar kulturális központ az utolsó pár 

évben több lengyel egyetemmel is együttműködési szerződést írt alá és tőlük jött az inspiráció, 

hogy szlovákiai nemzeti kisebbségként nyújtsanak segítő kezet Lengyelország legrosszabb 

kondícióban lévő kisebbségének a lemkóknak. Bartók Csaba riportja. 

 

A többnyelvűség előmozdítása, amely a gazdaságot is fellendítheti a határok mentén – ez a 

Határokon átnyúló nyelvi akadálymentesítés a közéletben program fő célkitűzése. , A ma 

délelőtti tanácskozást is ez a cél vezérelte. Márpedig a magyar-ukrán-román határ mindkét 

oldalán élőket az élet kényszeríti a többnyelvűségre. Seszták Oszkár a Szabolcs-Szatmár-Bereg 

vármegyei közgyűlés elnöke szerint nem lehet a jelenségről nem tudomást szerezni, foglalkozni 

kell vele. Zsoldos Barnabás járt a tanácskozáson. 

 

Újraválasztották Tonk Mártont a Sapientia EMTE rektori tisztségébe. Tonk Mártont először 

2020-ban választotta rektorává az intézmény munkaközössége. Az elmúlt mandátumról, 

illetve a következő célkitűzésekről kérdezte Ferencz Ádám, Tonk Márton rektort.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A héten román nyelvből és az anyanyelvből, vagyis Székelyföldön magyar nyelvből zajlanak az 

idén érettségizők kompetenciavizsgái.  A szóbeli vizsgákat már januárban megtartják, az 

írásbelit pedig június elején – mondta el Kallós Zoltán, a román oktatási minisztérium 

RMDSZ-es államtitkára telefonon. Geréb Krisztina a székelyudvarhelyi Benedek Elek 

Pedagógiai Líceumba látogatott el, ahol érettségiző diákokkal beszélgetett. 

 

A Temesvár belvárosi református templom és bérpalota 1902-ben épült, miután a 

megerősödött református közösség kivált az evangélikusokkal közös protestáns gyülekezetből. 

Építtetője Szabolcska Mihály lelkész, esperes. A templomban 1986-tól Tőkés László szolgált, 

akinek istentiszteletein vasárnapról vasárnapra egyre szűkebbnek bizonyult a templom. A 

kilakoltatással fenyegetett lelkipásztor és családja védelmében gyűltek össze a gyülekezet tagjai 

1989. december 15-én, majd később egyre többen, így itt keletkezett az a szikra, amely lángra 

lobbantotta a temesvári forradalmat. Mindez felkeltette a Bartók Béla líceum egy 

diákcsoportjának érdeklődését, amely közelebbről megismerkedett az épülettel és történetével 

és „örökbe fogadva” az épületet, benevezett az Örökségünk őrei vetélkedőre. A csapat tagjaival 

Lehőcz László beszélgetett. 


